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Nyomtatott és online sajtó 
 

„Közös célunk a vajdasági magyar közösség megerősítése” 
2025. március 26. – Pannon RTV 

Nacsa Lőrinccel tárgyalt Budapesten dr. Pásztor Bálint és Fremond Árpád. A találkozót 

követően kiemelték, hogy a VMSZ és az MNT számára a vajdasági magyar intézményrendszer 

fenntartása és működtetése prioritás. Közös célunk a vajdasági magyar közösség megerősítése 

- írta közösségi oldalán dr. Pásztor Bálint, miután találkozott Nacsa Lőrinccel, magyar 

nemzetpolitikai államtitkárral. A VMSZ elnöke bejegyzésében arról ír, hogy Fremond Árpáddal 

az MNT elnökével hivatalos látogatáson voltak. Országgyűlési képviselőként is számíthattunk 

rá, államtitkárként pedig tavaly november óta már kétszer is ellátogatott hozzánk - fogalmaz a 

politikus. Konkrét terveink, elképzeléseink vannak oktatási, művelődési és egyházi 

intézményeink fejlesztésére, felújítására, megépítésére, a VMSZ és az MNT számára a vajdasági 

magyar intézményrendszer fenntartása és működtetése prioritás!Minderről egyeztettünk 

államtitkár úrral, mert minden sikerünk közös munka eredménye! - írja bejegyzésében dr. 

Pásztor Bálint. 

 

A marosvásárhelyi fekete március dossziéjának megnyitását követeli az EMNT 
2025. március 26. – MTI, Demokrata, Hír TV, Székelyhon, Krónika, maszol.ro 

A marosvásárhelyi fekete március dossziéjának megnyitását követeli az Erdélyi Magyar 

Nemzeti Tanács (EMNT) a véres történelmi események évfordulójára hozott, az MTI-hez 

szerdán eljuttatott nyilatkozatában. A marosvásárhelyi fekete március 35. évfordulója 

alkalmából az EMNT küldöttgyűlése március 21-én Székelykeresztúron nyilatkozatot fogadott 

el, melyben kijelenti: "adósak vagyunk gyermekeinknek és az áldozatok hozzátartozóinak az 

igazság bemutatásával". Ezért követeli a marosvásárhelyi fekete március dossziéjának 

megnyitását, a hadparancsok és utasítások közzétételét, a hadsereg és a Securitate, minden 

értintett fegyveres erő dokumentumainak feloldását a titkosítás alól, a nyomozati szakasz 

újrakezdését a felelősök konkrét és korrekt azonosítása végett. Azt is kéri, hogy a román állam 

ismerje be nyilvánosan felelősségét az etnikumközi konfliktusban, és követeli az áldozatok 

erkölcsi és anyagi rehabilitációját, kárpótlását. Az EMNT egy, a marosvásárhelyi eseményeket 

kutató, feltáró és dokumentáló munkacsoport létrehozását is szükségesnek tartja. A 

történészekből, szociológusokból és jogászokból álló csapatnak részletes és nyilvános jelentést 

kellene kidolgoznia a történtekről - írták. 
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https://pannonrtv.com/rovatok/politika/kozos-celunk-vajdasagi-magyar-kozosseg-megerositese
https://demokrata.hu/magyarorszag/a-marosvasarhelyi-fekete-marcius-dossziejanak-megnyitasat-koveteli-az-emnt-971441/
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Závogyán Magdolna: a Bach Mindenkinek Fesztivál kulturális életünk 

elválaszthatatlan részévé vált 
2025. március 26. – MTI, Demokrata, Mandiner, Hír TV 

Hazánk legnagyobb, ingyenesen élvezhető komolyzenei programsorozata, a Bach Mindenkinek 

Fesztivál kulturális életünk elválaszthatatlan részévé vált az elmúlt évtized alatt - hangsúlyozta 

Závogyán Magdolna, a Kulturális és Innovációs Minisztérium kultúráért felelős államtitkára a 

zenei programsorozat részeként megrendezett Bach ezer arca című gálakoncert és a 

fesztiváldíjak átadása alkalmából szerdán, Budapesten. A Rendőrségi Igazgatási Központban 

tartott ünnepélyen az államtitkár kiemelte: a kompromisszumok nélküli minőségen túl a 

fesztivál kiemelt értéke, hogy mindenütt ott van. "Rátalálunk bármerre megyünk, ránk talál 

mindenütt, ott, ahol mi járunk" – fogalmazott. Závogyán Magdolna hozzátette: mindez egyenlő 

eséllyel adatik meg mindenkinek, lakóhely, anyagi lehetőség nem foszthat meg senkit sem a 

legjobb előadók lenyűgöző produkcióitól. A Bach Mindenkinek Fesztivál – mely két hét alatt 

mintegy 270 Kárpát-medencei településen sok száz programmal várja a lelkes látogatók 

tízezreit – minden szervezője és résztvevője "elszánt zászlóvivő, tiszteletre méltó 

misszionárius" – fogalmazott az államtitkár. A koncert végén összegyűlt adományokkal a 

kárpátaljai Nagydobronyi Irgalmas Samaritánus Református Gyermekotthont támogatják. 

  
A magyar közösséget érintő tételek is bekerültek a partiumi megyeszékhely 

költségvetésébe  
2025. március 26. – Krónika, Nyugati Jelen 

Az önkormányzati képviselő-testület keddi ülésén elfogadták Arad 2025-ös költségvetését. Az 

1,3 milliárd lejt kitevő költségvetésből több mint másfél millió az, ami „alanyi jogon” az aradi 

magyar oktatási és kulturális intézményeket, a magyar közösség hagyományos rendezvényeit 

illeti meg. E szerint: a Csiky Gergely Főgimnázium 907 ezer lejt kap, amit működési költségekre 

és iskolafelújításra fordíthat; az Aradi Kamaraszínház 500 ezer lejből gazdálkodhat a 2025-ös 

évadban; a magyar történelmi egyházak összesen 170 ezer lej támogatásban részesülnek, ezt 

ingatlanfelújításra, karbantartási munkálatokra költhetik; a magyar közösségi rendezvények 

(majális, magyar napok, nemzeti ünnepek) megszervezésére 900 ezer lej áll rendelkezésre a 

helyi költségvetésből. Aradon a 2021-es adatokat tükröző népszámlás szerint 10 071-en 

vallották magukat magyarnak, ez az ismert nemzetiségű lakosság 8,3 százaléka. A 23 tagú 

városi tanácsban két RMDSZ-es képviselője van a magyarságnak. 

 

Barti Tihamér dolgozhat önkormányzati képviselőként  
2025. március 26. – Székelyhon 

A Hargita megyei tanács alelnöki tisztségének gyakorlásától eltiltott Barti Tihamér 

tevékenykedhet megyei önkormányzati képviselőként, és az RMDSZ Gyergyószentmiklósi 

Városi Szervezetének elnöke is lehet – döntött a Marosvásárhelyi Ítélőtábla. Miután az 

Országos Korrupcióellenes Ügyosztály (DNA) februárban korrupciós bűncselekmények 
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https://demokrata.hu/kultura/a-bach-mindenkinek-fesztival-kulturalis-eletunk-elvalaszthatatlan-reszeve-valt-971449/
https://demokrata.hu/kultura/a-bach-mindenkinek-fesztival-kulturalis-eletunk-elvalaszthatatlan-reszeve-valt-971449/
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-magyarokat-erinto-tetelek-is-bekerultek-a-aradi-koltsegvetesbe
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-magyarokat-erinto-tetelek-is-bekerultek-a-aradi-koltsegvetesbe
https://szekelyhon.ro/aktualis/gyergyoszek/barti-tihamer-dolgozhat-onkormanyzati-kepviselokent
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gyanújával bűnvádi eljárást indított Barti Tihamér, a Hargita megyei tanács alelnöke ellen, az 

elöljárót először előzetes letartóztatásba, majd fellebbezés után hatósági felügyelet alá 

helyezték. A kényszerintézkedés több korlátozással jár, így például nem töltheti be sem a 

megyei tanács alelnöki, sem pedig az RMDSZ Gyergyószéki Területi Szervezetének elnöki 

tisztségét. Az utóbbi tiltás kapcsán Barti ügyvédje fellebbezést nyújtott be a Marosvásárhelyi 

Ítélőtáblához, pontosításokat kérve. Az ítélőtábla kedden hirdette ki ezzel kapcsolatos 

döntését, elfogadva a fellebbezést. Ennek értelmében pontosították, hogy a hatósági felügyelet 

időszaka alatt érvényes tiltás, amely szerint Barti nem töltheti be a megyei tanács alelnöki és 

az RMDSZ Gyergyó Területi Szervezetének elnöki tisztségét, nem vonatkozik sem a megyei 

önkormányzati képviselői, sem pedig az RMDSZ Gyergyószentmiklósi Városi Szervezetének 

elnöki tisztsége gyakorlására.  

 

Hargita megye: négymillió lejt szánnak idén az egyházak támogatására 
2025. március 26. – maszol.ro 

Hargita Megye Tanácsa a március 18-án elfogadott költségvetés részeként az egyháztámogatási 

programok keretösszegeit is elfogadta. A történelmi egyházak épületeinek tervezését, építését 

vagy javítását célzó program idei keretösszege 4 millió lej. További 200 ezer lejjel az egyházi 

közösségi eseményeket is támogatják – számolt be közleményében az intézmény 

sajtószolgálata. Mint kifejtették, elmúlt években Hargita Megye Tanácsa – az egyházak szoros 

együttműködésével – vissza nem térítendő támogatási programjai révén hozzájárult a közösség 

megerősítéséhez. Korábban Bíró Barna-Botond, a megyei önkormányzat elnöke egyeztetett a 

történelmi egyházak képviselőivel. Mint mondta, prioritási lista felállítása szükséges az 

elkövetkező évekre, hogy a pályázati program még hatékonyabban működjön és a 

támogatásokat a megfelelő időben, a legjobb helyen használják fel. 

 

Közel 440 millió lejes költségvetést szavaztak meg Csíkszeredában – 

Középpontban a beruházások 
2025. március 26. – maszol.ro, Székelyhon 

Elfogadta a 2025-ös költségvetést a szerdai tanácsülésén Csíkszereda képviselőtestülete. A 

hargitai megyeszékhelyen 438 millió lejes büdzsével számolnak, amelynek kétharmadát, 

286,36 millió lejt fejlesztésekre szánnak, míg a működési oldalon 151,92 millió lej szerepel. Az 

elmúlt évekhez képest valamivel később, az állami költségvetés elfogadását követően 45 nappal 

döntöttek a csíkszeredai éves büdzséről – osztotta meg Korodi Attila, Csíkszereda 

polgármestere a költségvetési szavazást megelőző élő bejelentkezésében. A városvezető 

kihívásokkal teli évnek nevezte 2025-öt. Mint elmondta: nagy nyomás van a város vezetőségén 

amiatt, hogy minél több lehetőséget tudjon kiaknázni az országos helyreállítási terv (PNRR) 

kínálta lehetőségekből, mielőtt lezáródik ez a finanszírozási mód (várhatóan jövő év 

júniusában). Ugyanakkor a központi fejlesztési régióhoz is benyújtották a legfontosabb 

pályázataikat – emelte ki az elöljáró. 
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https://maszol.ro/belfold/Hargita-megye-negymillio-lejt-szannak-iden-az-egyhazak-tamogatasara
https://maszol.ro/belfold/Kozel-440-millio-lejes-koltsegvetest-szavaztak-meg-Csikszeredaban-Kozeppontban-a-beruhazasok
https://maszol.ro/belfold/Kozel-440-millio-lejes-koltsegvetest-szavaztak-meg-Csikszeredaban-Kozeppontban-a-beruhazasok
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Az idei költségvetés a közös teherviselésről is szól Székelyudvarhelyen 
2025. március 26. – maszol.ro 

A szerdán megtartott soros havi tanácsülésén fogadta el Székelyudvarhely önkormányzati 

képviselőtestülete a város 2025-ös évi költségvetését, amelynek részleteit Szakács-Paál István 

polgármester, Dávid Endre alpolgármester, Bálint Attila, az RMDSZ önkormányzati 

frakciójának vezetője és Kakassy Norbert önkormányzati képviselő ismertette egy 

sajtótájékoztató alkalmával. „Az emberek költségvetésének nevezhetjük az idei büdzsét, 

ugyanis igyekeztünk jelentősen növelni a költségvetési keretét azoknak az ügyeknek, amelyeket 

a városjáró kampányunk során összegyűjtöttünk a városlakóktól, ilyen a varjú-kérdés, a 

fametszések, kátyúzások és útjavítások” – közölte Szakács-Paál István. Elhangzott, hogy az idei 

költségvetés összeállításánál fontos szempont volt a közös teherviselés is, így a tanácsosok 

javaslatára 10 százalékkal csökkentették a kulturális alintézmények büdzséjét, a Helyi 

Rendőrség esetében pedig egy 620 000 lejes csökkentést szavazott meg a testület. A 

polgármester szerint a városházához hasonlóan a helyi rendőrségnél is szükség lesz egyfajta 

átszervezésre, az elvégzett munka átgondolására. 

 

„Mélységes hit kell a csángó megmaradáshoz” – Interjú Petrás Mária Kossuth-

díjas népdalénekessel, keramikusművésszel  
2025. március 26. – Krónika 

Példaként tárja a mai világ elé a csángó zenei és tárgyi örökséget Petrás Mária Prima 

Primissima és Magyar Örökség díjas népdalénekes, keramikusművész, akit több évtizedes 

fáradhatatlan munkája elismeréseként nemrég Kossuth-díjjal tüntettek ki. A Bákó megyei 

Diószénen született, a kilencvenes évektől Magyarországon élő előadóművész a régi világ 

szépségéről, a vallásosság és hit fontosságáról, a csángó magyarság helyzetéről, illetve jövőjéről 

beszélt a Krónikának.  

 

Bukarestben mutatják be a csángóföldi, Magyarországon élő Szőcs Anna életrajzi 

könyvének román fordítását  
2025. március 26. – Krónika 

A csángó, Magyar Arany Érdemkereszttel kitüntetett Szőcs Anna Édesanyám rózsafája című 

életrajzi könyvének román fordítását mutatják be Bukarestben a Liszt Intézet – Magyar 

Kulturális Központban. Amint a Liszt Intézet Bukarest közölte, a csángó Szőcs Anna 

Édesanyám rózsafája című életrajzi könyvének bemutatóját április 3-án 19 órától tartják. A 

rendezvényen jelen lesz a szerző Szőcs Anna, akivel Oláh-Gál Elvira, a kötet szerkesztője 

beszélget. Szőcs Anna saját családjának történetét meséli el, különösen édesanyja emlékét idézi 

meg a könyvben. A generációs kapcsolatot és a családi hagyományok átörökítését ábrázolja, 

miközben a rózsa szimbolikusan az életutat, az emlékeket és a szeretetet képviseli.  
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https://maszol.ro/belfold/Az-idei-koltsegvetes-a-kozos-teherviselesrol-is-szol-Szekelyudvarhelyen
https://kronikaonline.ro/kultura/csango-megmaradas-interju-petras-mariaval
https://kronikaonline.ro/kultura/csango-megmaradas-interju-petras-mariaval
https://kronikaonline.ro/kultura/bukarestben-mutatjak-be-a-csangofoldi-magyarorszagon-elo-szocs-anna-eletrajzi-konyvenek-roman-forditasat
https://kronikaonline.ro/kultura/bukarestben-mutatjak-be-a-csangofoldi-magyarorszagon-elo-szocs-anna-eletrajzi-konyvenek-roman-forditasat
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Ponta szerint az RMDSZ-es miniszterek másodrangúak, az RMDSZ szerint Ponta 

soviniszta  
2025. március 26. – Krónika 

Éles pengeváltás alakult ki az RMDSZ és Victor Ponta között azután, hogy az államelnöki 

tisztségre pályázó exminiszterelnök szerint ő soha nem bízta volna a pénzügyminisztérium 

irányítását a magyar alakulatra. Az RMDSZ azzal vágott vissza, hogy szerinte Ponta soviniszta. 

A nyilatkozatháborút a szociáldemokrata politikus robbantotta ki szerdán, amikor azt 

nyilatkozta: soha nem nevezett volna ki pénzügyminisztert az RMDSZ részéről, a tárca vezetője 

ugyanis a nemzetbiztonsági kérdésekben illetékes Legfelsőbb Védelmi Tanácsban (CSAT) is 

helyet foglal. „Jól dolgoztam az RMDSZ-esekkel, a maguk helyén, de nem 

pénzügyminiszterként, a CSAT tagjaként. Soha nem fogadnék el ilyesmit. Nem is tudom, 

hogyan tették ezt a mostaniak szerintem ez hiba” – jelentette ki Victor Ponta a Digi24 

hírtelevíziónak munkatársának ama kérdésére válaszolva, miszerint az RMDSZ alkotta 

kormány hazafinak nevezhető-e.  

 

Mindenki találhat neki tetszőt: közzétették az idei Festum Varadinum programját 
2025. március 26. – maszol.ro, erdon.ro 

A Festum Varadinum 2025 idén is felejthetetlen zenei élményekkel várja az érdeklődőket. 

Május 9–25. között Nagyvárad különböző helyszínein közkedvelt előadók lépnek színpadra, a 

könnyűzenei koncertektől a hagyományőrző műsorokig. A generációs igényeket és a stílusok 

sokszínűségét egyaránt megjelenítik a zenei palettán, az érdeklődők ingyenesen vehetnek részt 

az összes eseményen – ígérik a szervezők. A rendezvénysorozat első hétvégéjén, május 9–11. 

között, a Festum Varadinum Majális három napon keresztül élőzenével tölti meg a várat. A 

pénteki nap egy látványos biciklis felvonulással indul, amelyet a Majális első koncertjei 

követnek – számolnak be a sajtónak eljuttatott közleményben. 

                     
Gubík László: Holnaptól osztjuk a fertőtlenítő szereket, óriási az érdeklődés  
2025. március 26. – Ma7, Felvidék.ma  

Szerdán a kora esti órákban megérkezett az ígért 1 000 liternyi koncentrátum 

Dunaszerdahelyre, melyből fertőtlenítőszer készül majd. Gubík László, a Magyar Szövetség 

elnöke elmondta, ahogy már a tegnapi, Csiliznyáradon tartott sajtótájékoztatón is elmondták, 

Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes, valamint Nagy István agrárminiszter jóvoltából 

segítség érkezett a Csallóközbe, az 1 000 liternyi koncetrátumot szerdán kora este vették át.  

„Csütörtöktől megfelelő logisztikai terv mellett fog zajlani a koncentrátum széthordása a 

gazdáknak. Számos igénylés érkezett, nem csupán a Csallóközből, de például Nógrádból is” - 

mondta Gubík. A párt elnöke fontosnak tartotta kiemelni, hogy a sürgősségi szempontot fogják 

figyelembe venni, tehát elsősorban a veszélyzónákba fogják eljuttatni a koncentrátumot.  

 

Fe
lv

id
é

k
  

E
rd

é
ly

 

https://kronikaonline.ro/belfold/ponta-szerint-az-rmdsz-esek-masodrangu-miniszterek-az-rmdsz-szerint-ponta-soviniszta
https://kronikaonline.ro/belfold/ponta-szerint-az-rmdsz-esek-masodrangu-miniszterek-az-rmdsz-szerint-ponta-soviniszta
https://maszol.ro/kultura/Mindenki-talalhat-neki-tetszot-kozzetettek-az-idei-Festum-Varadinum-programjat
https://ma7.sk/aktualis/gubik-laszlo-holnaptol-osztjuk-a-fertotlenito-szereket-oriasi-az-erdeklodes-videoval
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Mégsem zárja le a kishatárátkelőket Magyarország felé Szlovákia, csak a 

járványra fogékony haszonállatok szállítását nem engedélyezik 
2025. március 26. – Ma7, Felvidék.ma  

Újabb magyarországi szarvasmarhatelepen, Levél településen jelent meg a száj- és körömfájás, 

40 kilométerre az előző járványgóctól – tájékoztatott Richard Takáč (Smer-SD) földművelési 

és vidékfejlesztési miniszter. A Belügyminisztérium szerkesztőségünkhöz eljuttatott levelében 

helyesbítenek, miszerint a kishatárátkelők lezárása csupán a járványra fogékony állatokat 

szállító tehergépjárműveket érinti, a személygépkocsik itt is átkelhetnek a határon. 

Részletesebb tájékoztatást a következő órákban ígér a tárca. A kormány kedden (március 25-

én) rendkívüli helyzetet hirdetett ki az egész Szlovák Köztársaság területére a száj- és 

körömfájás járvány miatt. Robert Fico miniszterelnök szerint a kabinet az európai források 

bevonásával szeretné kártalanítani az érintett állattartókat. Szlovákiában eddig négy 

szarvasmarha-tenyészetben igazolták a száj- és körömfájás jelenlétét. 

 

Állataikat sirató gazdák tüntettek Lúcson egészséges jószágaik megmentése 

érdekében 
2025. március 26. – Ma7, Felvidék.ma  

Könnyek, düh, kétségbeesés. Ezek az érzések uralkodtak szerdán a nagylúcsi parkban, ahol 

több tucat gazda gyűlt össze, hogy tiltakozzon a hatóságok döntése ellen. A száj- és körömfájás 

veszélye miatt elrendelt állatleölések elkeserítették a helyi gazdálkodókat, akik attól rettegnek, 

hogy egészséges állataikat is elpusztítják a faluban történt pozitív eredmény miatt.  Az 

óvintézkedések értelmében a fertőzés gócainak három kilométeres körzetében minden állatot 

el kell pusztítani, amelyeket megfertőzhet a száj- és körömfájás, még akkor is, ha nem mutat 

semmilyen tünetet. Ezen határozat ellen gyűltek össze az állattartók. A tüntetők egy teherautó 

útját is elállták, amely a falun keresztül haladt volna, és amelybe feltételezhetően az elhullott 

állatokat rakják. A helyszínen feszültség alakult ki, a tiltakozók dühösen követelték, hogy az 

egészséges állatokat ne érje hasonló sors. A tiltakozást végül a rendőrség oszlatta fel, és a 

teherautó folytathatta útját.  

                    
Tízmillió dináros növekedés 
2025. március 26. – Magyar Szó 

– A tartományra jellemző békés együttélés szimbólumát is magában hordozzák a Vajdaság 

területén működő nemzeti tanácsoknak nyújtott tartományi támogatások. Az azokról szóló 

szerződések aláírásai ékes bizonyítékai annak, hogy a vajdasági kormány számára fontos a 

nemzeti közösségek jogainak teljes érvényesítése – értékelte tegnap Újvidéken Maja Gojković 

tartományi kormányfő. Összesen 17 vajdasági nemzeti tanács írt alá támogatási szerződést a 

Tartományi Oktatási, Jogalkotási, Közigazgatási, Nemzeti Kisebbségi – Nemzeti Közösségi 

Titkársággal 80 millió dinár értékében. Maja Gojković közölte, a tartományi forrásoknak 
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köszönhetően 17 nemzeti tanács tudja szavatolni különféle programjainak, tevékenységének a 

finanszírozását a művelődés, tájékoztatás, oktatás, a hivatalos nyelvhasználat területén és más, 

a nemzeti tanácsok szempontjából fontos témakörökben. A kormányfő aláhúzta, a vajdasági 

kormányzatnak az a célja, hogy minél önállóbbá tegye a nemzeti tanácsokat, hogy azok ne azon 

töprengjenek, honnan tudják előteremteni a munkához szükséges pénzt. Szerencsére, fejtette 

ki, ma már nem az a helyzet, mint korábban volt, hogy az efféle eseményeken a felszólalók 

hangzatos üzeneteket közöltek, de a támogatás éppen csak arra volt elég, hogy túlélje az évet 

egy-egy nemzeti tanács. 

 

Értékmentés a kisebbségi létben 
2025. március 26. – Pannon RTV 

Budapesten ülésezett a Kárpát-medencei Magyar Képviselők Fórumának Társadalmi 

Szervezetek Munkacsoportja. A Magyar Országházban kedden megtartott találkozón Hugyik 

Richárd, az Magyar Nemzeti Tanács Végrehajtó Bizottságának elnöke és Kormányos Katona 

Gyöngyi, a Vajdasági Magyar Művelődési Intézet igazgatója is részt vett. Az ülésen az 

értékmentés és helyi identitáserősítés mellett szó volt a kisebbségi létről és az 

anyanyelvápolásról is. 

 

A vajdasági magyar gazdák biztos támasza 
2025. március 26. – Magyar Szó 

Szerdán megtartotta 2025-ös évi rendes közgyűlését a Vajdasági Magyar Agráregyesületek 

Szövetsége. Az eseményre Csókán került sor a Ždrebac Hotelben, ahol Nagy Miklós, a VASZ 

elnöke, Oláj Tibor, a csókai községi képviselő-testület elnöke, valamint Balázs Ferenc, a VASZ 

közgyűlésének elnöke köszöntötte a jelenlevőket. Az esemény kapcsán Csókára látogattak 

többek között a magyar Agrárminisztérium Kárpát-medencei Együttműködések 

Főosztályának, valamint a Nemzeti Agrárkamarának a képviselői, Juhász Bálint, a vajdasági 

képviselőház elnöke, Tóbiás József köztársasági parlamenti képviselő, Juhász Attila 

mezőgazdasági államtitkár, Tóth Zoltán tartományi mezőgazdasági titkárhelyettes, 

Kormányos László tartományi sport és ifjúsági segédtitkár, valamint dr. Molnár Viktor a 

Tartományi Mezőgazdasági Fejlesztési Alap igazgatója. Juhász Bálint beszédében kiemelte, 

hogy a VASZ fontos oszlopa a vajdasági magyar közösségnek. 

 

Mozgalmas lesz az április Horgoson 
2025. március 26. – Pannon RTV 

Áprilisban ismét tartalmas és közösségépítő programokkal várja a helyieket a horgosi 

Művelődési Ház és a József Attila Könyvtár. Több kulturális és szabadidős eseményre is sor 

kerül, lesz vetélkedő, irodalmi program és ünnepi készülődés is. Áprilisban a költészet kerül a 

figyelem középpontjába Horgoson a Verskötél program keretében. A költészet napja 

alkalmából megrendezett esemény célja, hogy a művelődési ház előtti téren mindenki 

lehetőséget kapjon arra, hogy kitűzhesse kedvenc versét, akár rajzolt, kézzel írott, vagy 

nyomtatott formában. Horvát Hilda, könyvtáros, József Attila Könyvtár, Horgos: „Amely 
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szintén ezen a napon, április 11-én lesz, az a húsvéti könyvvásár. Ennek is már hagyománya van 

itt a horgosi fiókkönyvtárban. Nagyon szeretik az olvasók, hiszen ilyenkor kedvezményes áron 

lehet megvásárolni a könyveket húsvétra.” 

 

Bemutató Szilágyin 
2025. március 26. – Magyar Szó 

Április 4-én 20 órától bemutatót tart a szilágyi József Attila Művelődési Egyesület Mosoly 

Színjátszó Társulata. Illyés Gyula Tűvé-tevők című parasztkomédiáját viszik színre, Francia 

Gyólai Klára rendezésében. Szereplők: Francia Fábián, Rizsányi Réka, Havár Maja, Francia 

Balázs, Francia Anna, Surján Csongor, Vince László, Antalovics Krisztián, Dudás Kevin, Surján 

Csenge, Nagy Leontina, Rizsányi Csaba, Kanyó Áron, Varga Szilvia, Kanyó Surján Csilla, Surján 

Csaba, Ódri Antonetta. Súgók: Bársony Zsóka és Vémán Henrietta. Fény és hang: Bársony 

Adorján. 

                         
Az ukrán parlament jóváhagyta az Ungvári járásban a földek és az ingatlanok 

elidegenítését 
2025. március 26. – KISZo.net 

Az ukrán parlament második próbálkozásra elfogadta azt a törvényt, amely lehetővé teszi az 

Ungvári járásban élők földjeinek és ingatlanjainak elidegenítését. A 9549-es számú 

törvénytervezetet az ukrán elnök először megvétózta, és további módosítást kért. A módosított 

tervezet értelmében a hadiállapot alatt az állam jogot kap arra, hogy kényszerítő 

intézkedésekkel vegye el az Ungvári járásban élők földjeit és ingatlanjait. Az elkobzott 

területeken katonai létesítményeket, infrastrukturális objektumokat és fegyvergyárakat 

építhetnek. A jogszabály szerint a helyi katonai közigazgatás kérvényezheti az elkobzást, és a 

miniszteri kabinetnek jóvá kell hagynia azt. Az érintett személyeknek ezt követően két hónap 

áll rendelkezésükre, hogy önként lemondjanak a tulajdonukról. Ha nem élnek ezzel a 

lehetőséggel, a katonai közigazgatás megkezdheti az elkobzást. 

 

Grezsa István: a kárpátaljai magyar közösség ereje és élni akarása példamutató 
2025. március 26. – Karpat.in.ua 

„Értékeink melletti kiállás” címmel zajlott kerekasztal beszélgetés a Kárpátaljai Közéleti 

Vezetőképző 7. évfolyamának hallgatói és Grezsa István, a budapesti székhelyű Kárpátaljai 

Szövetség elnöke között. Grezsa István korábban Kárpátalja és Szabolcs-Szatmár-Bereg 

vármegye összehangolt fejlesztéséért felelős kormánybiztosként éveken keresztül dolgozott a 

régió megerősödése, a kárpátaljai magyar közösség szülőföldön való megmaradása érdekében. 

Kiemelte: a kárpátaljai magyar közösség ereje és élni akarása elismerésre méltó. A Mathias 

Corvinus Collegium célja a Kárpátaljai Közéleti vezetőképzővel, hogy megtalálja, és fejlessze 

azokat a fiatalokat, akik nyitottak a tanulásra, és készek tenni közösségük megmaradásáért, 

megerősödéséért, és fejlődéséért. 
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Álmodj nagyot, tanulj nálunk, találd meg a hivatásod! 
2025. március 26. – KISZo.net 

Nyílt napokat szervezett a Kárpátaljai Magyar Líceum(KML), melyet a II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskola 2023-ban alapított annak érdekében, hogy biztosítsa a magyar 

nyelvű középiskolai oktatást Kárpátalján. A 2024/2025-es tanévben Beregszászban, 

Nagydobronyban, Tiszapéterfalván, Nagyszőlőson és Kisgejőcön indultak képzések. Jövőre 

pedig egy újabb oktatási helyszínnel bővül az intézményhálózat – Visken is megnyitja kapuit a 

diákok előtt a KML. A líceumhálózat népszerűsítése érdekében nyílt napokat szerveztek, 

amelyen a leendő diákok és szüleik betekintést nyerhettek az iskola működésébe. A KML 

kisgejőci bázisán Bogáthy Eleonóra helyszíni szervező és Kóré Dóra, a KML hálózati igazgatója 

köszöntötte a résztvevőket. 

 

Újabb segélyszállítmány érkezett Hollandiából a Tisza ETT közreműködésével 
2025. március 26. – Karpat.in.ua 

Újabb támogatási csomag érkezett Kárpátaljára, aminek részeként különböző szeretet 

konyhákat és fiatalokat gondozó intézményeket támogatnak a Tisza ETT, valamint a 

Határtalan Segítség alapítvány közreműködésével. A holland Willem Schakel már 36 éve jár 

rendszeresen Ukrajnába és Romániába, 16 évvel ezelőtt eladta a saját bútorkereskedését és 

látva az itteni helyzetet, úgy érezte, hogy minden követ megmozgat, hogy segíthessen. Példáját 

sokan követték mára pedig több mint 250 magánszemély csatlakozott hozzá, hogy évente 

legalább kétszer támogatásokat hozhasson vidékünkre. Utóbbi gyűjtésüknek köszönhetően 45 

ezer euró értékben szereztek be adományokat, amiket a napokban kezdtek szétosztani, immár 

Kárpátalján. 

 

35. évfordulót ünnepel az MMÖNK 
2025. március 26. – Népújság 

Március 19-án tartotta meg soros ülését a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti 

Közösség (MMÖNK). Az ülésen megemlékeztek a magyar ernyőszervezet, az MMÖNK 

megalakulásának 35. évfordulójáról, hiszen 1990-ben pontosan az ülés napján lépett hatályba 

a megalapításáról szóló határozat. A muravidéki magyarság és a tengermelléki olasz közösség 

érdekvédelmi szervezettségének alapja az 1974-es köztársasági alkotmány, amely többek 

között rendelkezett a nemzetiségi oktatási-művelődési érdekközösségek létrehozásáról. 1974-

ben a muravidéki magyar közösség két részre tagolódott, a muraszombatira és a lendvaira, így 

kettő oktatási-művelődési érdekközösség jött létre, formálisan az 1974-es évet követő első 

helyhatósági választásokon. Mivel a két megválasztott magyar képviselőtestület megerősítése 

áttolódott 1975, formálisan ekkor jött létre a Lendvai Magyar Nemzetiségi Oktatási-

Művelődési Önigazgatási Érdekközösség és a Muraszombati Magyar Nemzetiségi Oktatási-

Művelődési Önigazgatási Érdekközösség. 
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Ősszel nemzetiségi káderösztöndíjak 
2025. március 26. – Népújság 

A Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) Tanácsa múlt heti ülésén 

elfogadta A káderösztöndíjakról és a felsőfokú végzettségű hiányszakmákat ösztönző 

ösztöndíjakról szóló szabályzatot, illetve a „Vissza a Muravidékre!” programot, amely alapján 

idén ősztől káderösztöndíj-pályázatot jelentet meg. – A káderösztöndíjak célja, hogy a magyar 

közösség a nemzetiségileg vegyesen lakott területen a jövőben megfelelő szakembereket 

biztosítson azokon a munkahelyeken, ahol már most hiány van, illetve a jövőben hiány lesz. 

Tudjuk, hogy országos szinten óvodapedagógus-, tanár- és orvoshiány van. Nemcsak azok a 

szakmák hiányoznak, melyeket a hiányszakmák tanulását támogató ösztöndíjjal támogatnak, 

hanem sokkal nagyobb a probléma. A nemzetiségileg vegyesen lakott területen viszont ez még 

nagyobb gondot jelent, mert nemcsak maga a szakma az, ami hiány, hanem a nyelv is, főleg a 

magyar szaknyelv ismerete, tudása. 

 

Muravidéki konzultáció, kezdeményezés a jogszabályok aktualizálására 
2025. március 26. – Népújság 

Orban Dušan, az MMÖNK elnöke a szervezet legutóbbi ülésén tájékoztatta a tanácsot, hogy a 

közösség az idei évben szeretne tartani egy konzultációt a muravidéki magyar közösség 

tagjaival, ami az alapját képezné a közösség hosszú távú stratégiája kidolgozásának. Az 

MMÖNK vezetősége még a tavasz folyamán el szeretne látogatni minden nemzetiségileg 

vegyesen lakott településre, és beszélni az ottani emberekkel a jövőképről, nyitott kérdésekről. 

Majd a témát szakbizottságok tárgyalják meg, és együttműködve elkészítik a közösségi 

stratégiát. A stratégia elkészítéséhez szorosan kapcsolódik az MMÖNK ülésén elfogadott azon 

határozat is, hogy az MMÖNK kezdeményezze a nemzetiségi közösségeket érintő, a szervezetek 

működésére kiható jogszabályok átvilágítását és aktualizálását. Ugyan egy hosszú és 

bonyodalmas folyamatra kell számítani, de az MMÖNK 35 éves működése során számos 

szervezeti változás történt, amit – kivált a finanszírozás területén – a jogszabályok nem 

követtek. 

 

MNTI: kérdéses a KerekPerec megjelenése   
2025. március 26. – Népújság 

A Népújságot kiadó Magyar Nemzetiségi Tájékoztatási Intézet (MNTI) Tanácsa március 19-i 

ülésén elfogadta az intézet 2024-as zárszámadását, valamint a 2025-ös év program- és 

pénzügyi tervét. Az intézet a tavalyi évet mintegy 457 ezer euró bevétellel és valamivel kevesebb 

mint 459 ezer euró kiadással zárta, teljes egészében megvalósítva programját. 2024-ben a 

tervezettnél jóval nagyobb bevétel érkezett a magyarországi pályázatokból, illetve a termékek 

eladásából.   Az MNTI 2025-ös költségvetési terve a tavalyi alapján készült: 447.483 euró 

bevételt és 462.320 euró kiadást tartalmaz, ezzel 14.837 euró hiánnyal tervez.  
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https://nepujsag.net/nemzetiseg/17730-mnti-k%C3%A9rd%C3%A9ses-a-kerekperec-megjelen%C3%A9se-%20.html
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Összetartó közösség a szorosabb kapcsolatokért 
2025. március 26. – Népújság 

A Kisfalui Helyi Közösség, a Marác községi magyar önkormányzat és a Križevci Evangélikus 

Egyház új programsorozatot indított. Az „Összetartó és befogadó közösség a maráci község 

vegyesen lakott területén” című kezdeményezés keretében három előadást hirdettek meg. A 

programsorozat egyik kulcsfontosságú eleme a vallás. Az első előadást március 19-én tartották 

Pártosfalván az evangélikus templomban. Az esemény nem istentisztelet volt, hanem egy 

vallási alapokra épülő előadás. Andrejek Mitja, a Križevci Evangélikus Egyház lelkésze „Isten 

megteremtette az embert férfivá és asszonnyá” címmel tartott előadást a két biológiai nem 

bibliai vonatkozásairól. Kiemelte, hogy a vallás tanítása szerint a férfi és a nő között nincs alá- 

és fölérendelt viszony, hanem egyenrangú társai egymásnak a házasságban és az életben. Az 

előadás kétnyelvű volt, és a végén lehetőség volt kérdezni, beszélgetni a témakörről. 

 

Új elnök a Petőfi Sándor ME élén 
2025. március 26. – Népújság 

Március 21-én tartotta meg éves közgyűlését a dobronaki Petőfi Sándor Művelődési Egyesület 

a helyi kultúrotthonban. Az eseményen – az előző lemondása miatt – új vezetőséget 

választottak, az egyesület élére Toplak Rudolf került. Az éves közgyűlésen Kološa Tanja korábbi 

elnök számolt be a tavalyi jubileumi év eseményeiről. A Petőfi Sándor Művelődési Egyesület 

2024—ben fennállásának hetvenedik évfordulóját, az egyesület égisze alatt működő Dobronaki 

Nótázók pedig 25. évfordulójukat ünnepelték. A jubileumi évet a „Dobronak, szívem mélyén 

hordalak” című zenés esttel indították, ahol a dobronaki származású Cár Jenő színművész 

megzenésített verseit hallhatta a közönség a Kis-Hétrét együttes előadásában, a Dobronaki 

Nótázók és Kološa Tanja közreműködésével. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2025. március 26. – Kossuth Rádió 

 

A Magyar Szövetség közvetlenül a magyar gazdáknál és a polgármestereknél tájékozódik, a 

száj- és körömfájás ugyanis elsősorban a magyarok lakta településeket érinti. Haják Szabó 

Mária összeállítása. 

A Külgazdasági és Külügyminisztériumban, valamint egyéb, nemzetstratégiai szempontból 

fontos helyszíneken jártak tanulmányi kirándulásukon a Mathias Corvinus Collegium által 

szervezett Kárpátaljai Közéleti Vezetőképző hallgatói. 
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https://nepujsag.net/muravidek/17731-%C3%B6sszetart%C3%B3-k%C3%B6z%C3%B6ss%C3%A9g-a-szorosabb-kapcsolatok%C3%A9rt.html
https://nepujsag.net/kultura/17732-%C3%BAj-eln%C3%B6k-a-pet%C5%91fi-s%C3%A1ndor-me-%C3%A9l%C3%A9n.html
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Új lendülettel, a hagyományos rendezvények színvonala emelésének szándékával és új 

programtervekkel vágott neki a munkának az Aradi Magyar Ifjúsági Szervezet új vezetősége. A 

tisztújítást februárban tartották, a szavazás eredményeként Györki Róbert lett az AMISZ 

elnöke. Ő eddig is aktív tagja volt az egyesületnek, amely a többi között az erdélyi magyar 

ifjúsági fesztiválok „szezonnyitó” rendezvényét, a kaszojai ifjúsági majálist is szervezi. Az idei 

fesztivál programjáról, az AMISZ további terveirő és az ifjúság közéleti szerepvállalásáról is 

kérdeztük az AMISZ új elnökét, Györki Róbertet. 

A Kulturális és Innovációs Minisztérium hirdette meg tavaly a Könyvtári Kihívás című 

pályázatát, amelynek egyik alprogramja az Olvasó Kárpát-medence elnevezésű. A pályázat 

célja, hogy a nyilvános könyvtárak innovatív módszerekkel népszerűsítsék az olvasást 

Magyarországon és külhonban is. A csongrádi Csemegi Károly Könyvtár kedden, 

Magyarkanizsán helybeli óvodásoknak szervezett foglalkozást. Az együttműködésről először 

Bús Csaba, a magyarkanizsai József Attila könyvtár igazgatója mesélt munkatársunknak, 

Németh Ernőnek. 

Gy. Szabó Béla grafikusművész munkáiból nyílt kiállítás a római katolikus püspöki palotában 

Nagyváradon. Az eseményt Dante születésének 760. és Gy. Szabó Béla Dante-sorozata 

megjelenésének 60. évfordulója alkalmából tartották. A 20 metszetből álló La divina commedia 

című fametszet ciklust az egyházmegyei gyűjteménynek adományozta Gy. Szabó Béla örököse 

és hagyatékának gondozója, Ferenczy Miklós nyugalmazott lelkipásztor.  

A gömöri Benkóné Horkai Tünde, a zoboraljai Molnár Belány Szilvia, valamint egy ruszin és 

egy szlovák tojásíró asszony kezdeményezésére a tojásírás felkerült a szlovákiai szellemi 

örökségek listájára. A régebben húsvét környékén szinte minden felvidéki településen gyakori 

tevékenység mára már szinte teljesen kiveszett, a népi iparművészek azonban megpróbálják 

újra népszerűsíteni bemutató foglalkozásokkal és kiállításokkal. 


